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La política d’habitatge, amb la
lluita contra els desnonaments al
capdavant, ha estat un dels prin-
cipals eixos d’actuació de l’actual
govern de la ciutat des de la seva
arribada a l’Ajuntament. De fet, l’al-
caldessa Colau va estrenar el seu
mandat, ara fa un any i quatre me-
sos, presentant-se a Nou Barris per
fer de mediadora en un cas que im-
plicava cinc desnonaments. 

Més enllà d’aquell gest, però,
què ha canviat a Barcelona en re-
lació als desnonaments d’ençà
que Colau va arribar al poder? Des
del consistori, després d’un polè-
mic desnonament el passat 14 de
setembre que va acabar provocant
un xoc entre Colau i la Generali-
tat, van sortir a defensar l’endemà
la seva lluita contra els problemes
d’habitatge que té la ciutat. En una
compareixença per fer balanç de
les mesures aplicades contra els
desnonaments, l’alcaldessa Co-

lau i el regidor d’habitatge, Josep
Maria Montaner, van presentar
unes dades que assenyalen que en
els primers sis mesos del 2016 l’A-
juntament va doblar els casos de
desnonament atesos respecte del
mateix període de 2015. L’eina per
fer possible aquesta atenció ha es-
tat la Unitat Contra l’Exclusió Re-
sidencial (UCER), creada el pas-
sat mes de gener.

Així doncs, les xifres que mou
el govern municipal són les se-
güents: entre el gener i el juny del
2015 el llavors govern de Trias va
atendre 522 casos, mentre que en
aquest mateix període d’aquest
any se’n van atendre 1.278. Aques-
ta xifra, a més, supera els 1.092 ca-
sos atesos en tot el 2015.

MÉS DESNONAMENTS?
Aquestes xifres tenen una doble
lectura a l’hora d’analitzar la tas-
ca de l’actual govern. Demostren
que l’atenció i la lluita contra els
desnonaments ha augmentat,
però al mateix temps reflecteixen
que els desnonaments, no no-
més no s’han reduït, sinó que

han crescut.  Estem davant, doncs,
d’una paradoxa: aquest govern ha
augmentat la lluita contra els des-
nonaments però aquella frase de
Colau la nit de la victòria electoral,
quan va dir que “Barcelona no pot
esperar ni un minut més per aca-
bar amb els desnonaments”, no
s’ha fet realitat.

“És cert que podem estar da-
vant d’aquesta paradoxa perquè el
mercat no el podem controlar,
però ara garantim que ningú es
quedi al carrer”, explica Montaner
a aquesta publicació. I és que el
mercat de l’habitatge ha experi-
mentat canvis en els darrers me-
sos  i, actualment, el perfil dels des-
nonaments ha canviat: més del
90% són a causa de la impossibi-
litat de pagar el lloguer.

Precisament, el govern es
basa en aquesta realitat per de-
fensar una de les seves noves
apostes: aconseguir regular el
mercat privat de lloguer. Tot i que
per competències ho té compli-
cat, el consistori vol seguir la lí-
nia que ja segueixen ciutats com
Berlín o París, on, entre altres

mesures, existeix un barem de
preus recomanats. 

QUÈ HI DIU LA PAH?
La plataforma que ha liderat la llui-
ta contra els desnonaments, la
PAH, i que va catapultar Colau a
l’alcaldia, continua denunciant
que “en els últims dos anys l’e-
mergència habitacional a Barce-
lona ha continuat creixent”.

El seu portaveu, Carlos Mací-
as, afirma a aquesta publicació que
“l’arribada de l’actual govern ha
suposat un pas endavant però
encara queden moltes coses per
fer”. Macías destaca que “ara es fa
una mediació preventiva que no
es feia, es donen ajudes a les fa-
mílies que no poden pagar el llo-
guer i s’ha posat en valor la taula
d’emergència”, però insisteix que
“és urgent accelerar les sancions
als propietaris d’habitatges buits
i ampliar el parc públic de lloguer”.

En la mateixa línia que la PAH
es mouen a l’Observatori DESC,
una altra de les plataformes im-
plicada en les reivindicacions re-
lacionades amb l’habitatge. La

seva presidenta, Irene Escori-
huela, explica que actualment “hi
ha una sensació d’intermediació
que no hi havia abans”, però tam-
bé remarca que cal fer passos en-
davant en “la situació del parc de
lloguer públic, tot i que és com-
plicat perquè no s’ha treballat
prou en el cens”.

CRÍTIQUES DE L’OPOSICIÓ
Per la seva banda, el principal
grup de l’oposició, CiU, va retreu-
re a Colau després del polèmic des-
nonament de Sants que actual-
ment hi ha 10 desnonaments de
mitjana al dia, quan en l’anterior le-
gislatura eren vuit. El regidor con-
vergent Jordi Martí va recordar que
Colau va arribar a l’Ajuntament
amb la lluita contra els desnona-
ments com a bandera principal i li
va exigir que faci “autocrítica i es-
meni allò que no funciona”. 

Per la seva banda, el també
convergent Joaquim Forn va re-
cordar que Colau, abans d’arri-
bar a l’alcaldia, deia que els des-
nonaments es podien aturar
amb “voluntat política”.

Els desnonaments, a examen
» L’Ajuntament ha intensificat la lluita contra l’emergència habitacional, que lluny de reduir-se, creix

» La PAH valora el “pas endavant” de Colau però li reclama “sancions i ampliar el parc públic de lloguer”

Albert Ribas
BARCELONA

La lluita contra els desnonaments va ser una de les grans promeses electorals de Colau. Foto: Arxiu
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“Convocarem els ciutadans a les urnes per-
què permetin, amb el seu vot, la procla-
mació de la independència”. Aquestes
paraules del president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, resumeixen el nou full
de ruta pactat entre Junts pel Sí (JxSí) i la
CUP per poder culminar, diuen, el procés
independentista amb èxit. I això passa, se-
gons la resolució que ha aprovat el Parla-
ment –i que el PP ja ha portat al TC–, per
un referèndum a la tardor de l’any que ve
i unes eleccions constituents al 2018.

Concretament, els dos grups inde-
pendentistes han pactat impulsar una con-
sulta vinculant sobre la independència de
Catalunya com a “molt tard” al setembre
del 2017 –amb una “pregunta clara” i una
“resposta binària”–, i si l’opció indepen-
dentista aconsegueix més del 50% dels
vots favorables, fer unes eleccions cons-
tituents sis mesos després, és a dir, pels
volts del març del 2018.

Aquest és el recorregut que JxSí i la
CUP preveuen fer en els pròxims mesos,
si pot ser acompanyats de Catalunya Sí
Que Es Pot. Els ‘comuns’ es van abstenir
en la resolució sobre la consulta vinculant
i en van tirar endavant una de pròpia que
planteja un referèndum amb “reconeixe-
ment previ” internacional i efectes “jurí-
dics i polítics reals”. Sigui com sigui,
sembla que la distància s’escurça.

PACTAR EL CONTINGUT DEL ‘NO’
I és que, paral·lelament, també es de-
manarà a l’Estat que pacti el referèndum.
De fet, ja ho ha començat a fer el mateix
Puigdemont, el qual ha estès la mà als go-
vernants espanyols a omplir de contingut
el ‘No’ amb una contraproposta, com per
exemple una reforma de la Constitució o
una millora del model de finançament.

Ara bé, de moment la resposta del PP
ha estat la de sempre: “No, no i no”. L’“ab-
sència d'acord” amb el govern espanyol,
però, no farà decaure el “compromís po-
lític” amb aquesta consulta, avisen des de
JxSí i la CUP. “O referèndum o referèn-
dum”, sentencia Puigdemont.

» JxSí i la CUP pacten fer una consulta vinculant al setembre del 2017 i eleccions constituents al març del 2018
» Puigdemont s’obre a pactar amb l’Estat espanyol el contingut del ‘No’, però el mur del PP segueix intacte

Arnau Nadeu
BARCELONA

“Referèndum o referèndum”

DEBAT CIUTADÀ4Paral·lelament als
preparatius del referèndum, també s’im-
pulsarà el procés constituent, un debat
ciutadà a escala nacional sobre el futur
Estat català. Per fer-ho possible, Junts pel
Sí (JxSí) i la CUP han pactat crear abans
de dos mesos el Consell Assessor del Pro-
cés Constituent i una comissió de se-
guiment. El primer estarà format per ex-
perts que s’encarregaran d’assessorar el
procés, mentre que la segona vetllarà pel
seu correcte desenvolupament. 

En aquest sentit, es definirà el progra-
ma i el calendari de desplegament del pro-
cés en un termini de tres mesos i s’incor-
poraran als nou pressupostos –que s’estan
negociant– “els recursos financers neces-
saris” per a la seva realització. La voluntat

és que el procés constituent estigui enllestit
en el primer semestre de l’any que ve. 

I perquè així sigui, des del Parlament
s’encoratja els ajuntaments a impulsar els
debats constituents des de l'àmbit local,
“promovent la participació de la societat
civil”, així com a facilitar els “recursos i
espais propis” perquè es pugui dur a ter-
me un bon debat ciutadà. Una petició
que, en aquest cas, a banda de JxSí i la
CUP també compta amb el suport de Ca-
talunya Sí Que Es Pot.

El món local, doncs, haurà de ser clau
en aquesta etapa “culminant” del procés. Un
repte que ja han assumit, per exemple, des
de l’Associació Catalana de Municipis.
“Un procés constituent sense els ajunta-
ments seria un fracàs”, comparteixen.

El procés constituent
Infografia: Oscar Murillo / Línia
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Parlen els
veïns

Daniel
“Les expectatives
són que l’equip es
vagi formant per-
què són gairebé tots
nous, des de l’en-
trenador fins als ju-
gadors. Són nois

molt joves, que millorin i aprenguin.
Són un exemple per a totes les categories
de la base.”

Albert
“La plantilla és molt
jove i per tant no té
gaire experiència,
així que els tres o
quatre veterans han
de fer un pas enda-
vant perquè l’equip

se salvi. Coneixo el Roger i espero que pu-
gui transmetre a les banquetes tot el que
sap de bàsquet.”

Manel
“Ho tindrem molt
complicat aquest
curs. Tenim un
equip molt maco
però són molt joves
i esperem que vagin
creixent al llarg de la

temporada. També és cert que aquest any,
com que hi ha més equips, el nivell de la
lliga ha baixat.”

José Antonio
“Crec que els dos
objectius d’aquesta
temporada han de
ser millorar i apren-
dre. L’entrenador
també és nou a la
categoria, de ma-

nera que l’objectiu ha de ser salvar-se i
que l’equip millori amb els anys. De
cara al futur tenen molt bona pinta.” 

Què esperes d’aquesta temporada del JAC a Lliga EBA?
per Pau Arriaga

QuimMonzo: ¿Hi ha cap veí de la plaça
Comercial que pugui posar una webcam
al balcó 24 hores al dia per veure què
passa a l'estàtua de Franco del Born?

Un diari plural

per Àlex Ribes (@blogsocietat)

4Carta abierta a Pablo Casado

Estimado, o no, Pablo,
Apunta estos cuatro con-

ceptos en tu diario personal
para que no se te olviden: emo-
ciones, miedos, esperanzas y
prejuicios. Son los cuatro in-
gredientes necesarios para ser
un buen demagogo. Por ejem-
plo, lee atentamente en el caso
de que quieras ampliar tu catá-
logo: “Los catalanes pretenden
romper España (miedo) porque
el separatismo es nacionalista y
excluyente (prejuicio). Pero el
voto esperanzador del PP (es-
peranza) es un voto alegre (emo-
ción) ya que contiene en sí la po-
lítica más honesta (chiste)”. 

Como ves, he añadido el
quinto concepto de chiste por-
que, al final, la demagogia es
eso, un chiste malo que ya no
hace gracia de tanto usarlo.

“El único partido que ha
estado defendiendo siempre
los intereses de los catalanes es
el Partido Popular”. Analicemos
la frase porque hay dos pala-
bras que entran de lleno en el
campo de la propaganda de-
magógica (valga la redundan-
cia): único y siempre. Te ha fal-
tado utilizar también las dos

muletillas necesarias en toda
pelea entre parejas: todo y
nada. Y es que el argumento fa-
vorito en los conflictos senti-
mentales sería: “Yo soy el úni-
co que siempre hace todo y tú
nunca haces nada”. ¿Te ha gus-
tado, pillín? Ya sé que es una
frase fácilmente refutable por-
que es más que probable que el
otro miembro de la pareja algo
haya hecho para que la relación
funcione bien. 

Enamorarse de una piedra,
carente de movilidad, razón y
sentimientos no resulta algo
muy habitual. Y no te digo ya en
el plano sexual. Enamorarse de
la Constitución ya es otra cosa.
El plano sexual de la Constitu-
ción prefiero no tocarlo, a no ser
que el famoso tribunal de lo ca-
talán decida realizar una re-
unión de tuppersex y ponga al-
gunos productos en oferta.

Y yo me pregunto, cuando
recogisteis firmas contra el Es-
tatut de Catalunya, ¿también de-
fendisteis los intereses de los ca-
talanes? ¿Y cuando lo recurris-
teis ante el Tribunal Constitu-
cional? ¿Y el no al pacto fiscal?
¿Defendisteis los intereses de los

catalanes cuando llevasteis ante
el equipo filial (léase TC) la ley
de pobreza energética? Los pa-
los entre las ruedas a la ley de
igualdad, ¿también responden
a ese amor a los catalanes? Que
el corredor mediterráneo tenga
que pasar por el centro de Es-
paña, ¿prueba tu afirmación?
Los nulos esfuerzos en reducir
el déficit fiscal, ¿también son un
reflejo de vuestra defensa? ¿Y las
inversiones de ADIF en cerca-
nías? ¿Y el boicot sistemático a
toda acción exterior del gobier-
no catalán? ¿Y la lengua catala-
na? ¿”Les hemos destrozado el
sistema sanitario” contiene ele-
mentos románticos que no sé
ver? Pruebas de amor, supongo.

Todo. Nada. Siempre. Nun-
ca. Emociones. Miedos. Espe-
ranzas. Prejuicios. Intentad
hacer un discurso sin estas pa-
labras prohibidas. Olvidaros
del Ice Bucket Challenge y del
Reto de la botella. El gran des-
afío del Partido Popular es
construir un relato sin que
aparezcan estos vocablos. ¿Se-
réis capaces? Yo siempre pien-
so que, en vuestro caso, todo se
reduce a no hacer nunca nada.

4Estripem les cartes
per Jordi Lleal 

Quan algú declina continuar
jugant a un joc o s’ha cansat de
seguir en un tema surt la fra-
se “estripem les cartes”. En
l’actualitat, els esdeveniments
del conflicte entre Catalunya i
Espanya han traspassat uns lí-
mits que semblava que mai
s’haurien de traspassar, com
són la independència dels tres
poders. 

Ara han caigut les caretes i
sense cap vergonya la fiscalia de
l’Estat va obrint expedients en
contra dels polítics catalans i dei-
xa passar els fets escabrosos
dels polítics espanyols. Con-
suelo Madrigal, fiscal general de
l’Estat, es passa per l’arc del
triomf la neutralitat i no fa ser-
vir el mateix raser per a tothom,
no veient delicte en les conver-
ses gravades de Fernández Díaz
i sí contra Carme Forcadell com
a presidenta del Parlament.
Amb aquest panorama ja ha

arribat l’hora de la revolta, de la
desobediència civil. Cal fer com
l’alcaldessa de Berga i no pre-
sentar-se davant del jutge. Pot-
ser també ho hauria de fer en
Joan Coma, regidor de Vic; es-
tripar, ni que sigui una fotocò-
pia, el requeriment del jutge a
Badalona, no contestar als re-
queriments que han fet les de-
legacions del govern central a
multitud d’ajuntament per ha-
ver obert les portes el 12 d’oc-
tubre. La revolta dels somriures
l’hem de fer a partir d’ara. No po-
dem esperar més perquè la ma-
quinària de l’Estat està treballant
amb totes les seves forces i trucs
matussers per fer descarrilar el
nostre procés cap a la indepen-
dència. En un joc en què les car-
tes estan marcades a favor de qui
reparteix i remena la baralla
(l’Estat i els poders fàctics), val
més estripar-les. És l’hora de
plantar cara. Fem-ho, ja!     

Un diari participatiu

@encampanya: McDonald's retira a su
popular payaso por las bromas con paya-
sos que aterrorizan a EEUU. El Gobierno
mantiene a Jorge Fernández Díaz.

@silviofalcon: Ni canvi a Espanya, ni
referèndum, ni sorpasso. No ha estat pos-
sible ni canviar el PSC. Greatests hits del
federalisme.

Opinió en 140 caràcters
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Sants-Montjuïc

Inauguren el passatge en 
honor a Antonio Ruiz Villalba
HOMENATGE4L’obrer de la
SEAT Antonio Ruiz Villalba, mort
a mans de la policia franquista el
18 d’octubre de 1971 durant l’o-
cupació de la factoria de la Zona
Franca per reivindicar la llibertat
sindical i la readmissió dels aco-
miadats, té des d’ahir un passat-
ge a la Zona Franca en honor seu.

L’acte d’homenatge d’ahir
va arrencar a les 12 del migdia
amb una ofrena floral davant de

la placa commemorativa on Ruiz
Villalba va caure ferit mortal-
ment per trets de la policia fran-
quista, al carrer Lletra A, 69. Una
hora més tard es va fer la inau-
guració del passatge que duu el
seu nom, entre els carrers de Fo-
neria i Jardins de l’Arboreda.

L’acte d’ahir s’emmarca en
la commemoració del 45è ani-
versari de l’assassinat d’aquest
treballador de la SEAT.

Cauen les pluges més
intenses dels últims dos anys
METEOROLOGIA4Les plugues
que van caure la setmana passa-
da al districte han estat les més im-
portants dels darrers dos anys.

Fins dijous passat a les dotze
de la nit, a la seu del Districte, al
barri d’Hostrafrancs, es van re-
collir 57,8 litres per metre quadrat,
dels quals 26 van caure dimecres
en només tres hores. D’altra ban-
da, a la Font del Gat (Montjuïc)
van caure gairebé 50 litres per me-
tre quadrat en només 24 hores.

A l’estació meteorològica del
Districte ja han caigut gairebé 90
litres per metre quadrat en el que
portem de mes. Aquesta xifra su-
posa que s’hagi superat la mitja-
na pluviomètrica de l’octubre
quan encara queden més de 10
dies perquè s’acabi el mes. 

Pel que fa a les xifres anuals, ja
s’han superat els 300 litres per me-
tre quadrat, lluny encara de la mit-
jana històrica de 565 però a tocar
dels 330 de l’any passat.

L’Audiència Pública d’Estat del
Districte celebrada el passat 11
d’octubre va servir per posar de
manifest algunes de les principals
preocupacions dels veïns, com
ara l’incivisme i la inseguretat, que
també havien aparegut a l’En-
questa de Serveis Municipals que
l’Ajuntament va publicar fa dues
setmanes.

Així doncs, durant l’audiència
es van fer visibles diverses queixes
relacionades amb l’incivisme, la
mobilitat i l’accessibilitat al carrer.
Una d’aquestes queixes, tal com va
recollir El3.cat, va arribar d’un veí
de la nova Rambla de Sants, que
va lamentar que “després de pa-
tir, durant catorze anys, les obres
de la cobertura de les vies, ara ens
toca aguantar els ‘botellons’, els
crits, les baralles i els joves cridant
fins a altes hores de la matinada”.
Un altre veí, en aquest cas de la
plaça d’Osca, va explicar que a les

nits, principalment les dels di-
vendres,  “no podem dormir, hem
de tenir-ho tot tancat, ja que hi ha
300 persones a la plaça”. El Poble-
sec també va aparèixer entre les
queixes veïnals quan un veí de la
plaça Navas va denunciar  “la
deixadesa, violència, massifica-
ció, comportaments salvatges,
vandalisme, robatoris a gent gran
o carreres de cotxes”.

D’altra banda, l’accessibilitat i
la mobilitat també van aparèixer
com a qüestions que cal millorar.
Respecte a l’accessibilitat, alguns
veïns amb mobilitat reduïda van
denunciar que tenen dificultat

per moure’s pel carrer o accedir a
algun equipament, mentre que les
intervencions sobre la mobilitat
van fer, sobretot, referència a la
Marina.

Aquestes preocupacions van
en paral·lel a les que ja van ex-
pressar els veïns a l’Enquesta de
Serveis Municipals que l’Ajun-
tament va publicar fa dues set-
manes. La inseguretat hi apareix
com el problema més greu que té
el districte, mentre que en segon
lloc hi ha la neteja i en tercer lloc
les qüestions relacionades amb
el transport, les infraestructures
i les comunicacions.

Una imatge de l’Audiència Pública del dia 11. Foto: El3.cat

L’incivisme i la inseguretat, les
preocupacions dels santsencs

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Correllengua | Homenatge a Montserrat Roig
El Correllengua de Sants, Hostafrancs i la Bordeta arriba dissabte a una nova edició. Enguany
els actes recordaran la figura de Montserrat Roig, en el 25è aniversari de la seva mort, i el seu

compromís amb la llengua i el país. Les activitats més destacades seran el dinar popular, 
el manifest, el parlament de Joan Rigol, el concurs Micro Obert i la nit de foc i música. 
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L’HOSPITALET4El Tana-
tori-Crematori L’Hospitalet Gran
Via, remodelat el 2014, ha apos-
tat des de sempre per oferir uns
serveis complets, personalitzats i
adaptats a les necessitats de cada
família. Es tracta d’un espai de
5.600 m2 amb 2 forns crematoris,
13 sales de vetlla i oratori multi-
confessional amb capacitat per a
192 persones assegudes. Totes les
sales de vetlla disposen de llum
natural, lavabo propi, armari guar-
da-roba, nevera i telèfon directe
de recepció de trucades. També
ofereix, entre d’altres, floristeria
pròpia, servei Wi-Fi gratuït i apar-
cament per a 180 vehicles. Una
zona enjardinada al voltant de l’e-
difici acaba de donar al conjunt
una gran sensació de serenor. 

Situat a mig camí entre la
Gran Via i la Ronda Litoral, el Ta-
natori-Crematori L’Hospitalet

Gran Via és de fàcil accés i està
molt ben comunicat tant amb
Barcelona com amb L’Hospitalet.

Servei a tot L’H
El Tanatori-Crematori L’Hospitalet
Gran Via és el primer tanatori
que ÀLTIMA Serveis Funeraris In-
tegrals posa en marxa a L’Hospi-

talet de Llobregat. El segon és el
Tanatori L’Hospitalet Ronda, situat
al costat de la sortida 14 de la Ron-
da de Dalt. Amb aquests dos

centres, ÀLTIMA ofereix un servei
integral funerari i de crematori
únic, complet i excel·lent amb una
òptima relació qualitat-preu, que
es pot contractar amb una sola
trucada a tot L’Hospitalet.

Més de 300 anys
ÀLTIMA és el grup català capda-
vanter en el sector dels serveis fu-
neraris: gestiona 29 tanatoris, 7
crematoris i 17 cementiris a Ca-
talunya. Tot i així, continua sent
l’empresa familiar que, des de fa
més de 300 anys, ofereix la pro-
ximitat, els serveis, la confiança i
l’experiència d’un grup dedicat a
cobrir tot el procés de defunció
amb una sola trucada, les 24 ho-
res del dia, els 365 dies de l’any. 

Truqui’ns al 902 230 238 per
a qualsevol consulta. Ens adap-
tem a totes les necessitats i a tots
els pressupostos.

4A ÀLTIMA Serveis Funeraris In-
tegrals la Responsabilitat Social
Corporativa (RSC) és un element es-
tratègic clau. Entre altres accions,
hem renovat per tres anys el con-
veni de la Càtedra WeCare: Atenció
al final de la Vida, signat per ÀLTI-
MA amb la Universitat Internacio-

nal de Catalunya (UIC Barcelona) i
l’Institut Català d'Oncologia (ICO),
i que compta amb un grup de tre-
ball internacional per promoure la
recerca aplicada, de caràcter in-
terdisciplinari i multidimensional,
referida a l'atenció al final de la vida
dins l'àrea de les cures pal·liatives.

Compromís social

Un servei funerari
complet i excel·lent

amb una òptima 
relació qualitat-preu

Un tanatori de primera
» El Tanatori-Crematori l’Hospitalet Gran Via posa a l’abast tots els serveis necessaris
» La seva arquitectura i instal·lacions, així com el tracte personalitzat, ho fan possible
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A la venda el nou disc de
Jaume Sisa, ‘Malalts de cel’

EL POBLE-SEC4Des de diven-
dres passat ja està a la venda el
nou disc  del cantautor i músic
del Poble-sec Jaume Sisa, ‘Ma-
lalts de cel’. Es tracta del primer
disc amb cançons noves des-
prés de vuit anys, en un treball
on el seu univers galàctic torna
a ser la mesura que li permet a
Sisa fer una mirada irònica i
entranyable al passat.

El disc al·ludeix als ‘Malalts
del cel’, aquelles persones, tal
com expliquen des de la disco-
gràfica Satélite K, que “tenen la
malaltia incurable de la melangia
i l’elevació espiritual que somien
en quelcom impossible o molt di-
fícil d'assolir, en utopies i somnis
de l'inconscient”.

A ‘Malalts del cel’ hi apareixen
19 cançons gravades durant un

procés llarg i discret de dos anys.
Les cançons tracten sobre temà-
tiques variades i tracen un reco-
rregut sobre idearis juvenils i re-
flexions fetes gairebé cinquanta
anys després, sempre amb la
ironia present i amb una mirada
retrospectiva. Tot plegat, per de-
mostrar que a Sisa encara li que-
da molta corda.

Al nou disc hi col·laboren
Pau Riba, Marina Rossell, Anna
Roig, Roger Mas, David Carabén
i la Selene de Música Dispersa. El
pianista Gregori Ferrer ha ajudat
el músic del Poble-sec en la di-
recció musical i els arranjaments.
També cal destacar les col·labo-
racions de Xavier Riba, el seu vio-
linista de capçalera, i Dolors Pa-
lau, que des dels seus inicis sem-
pre ha cantat amb Sisa.

Una jornada que costarà d’obli-
dar. Així es pot definir la diada
castellera que van celebrar diu-
menge els Castellers de Sants en
el que va ser la celebració del seu
24è aniversari. Els Borinots van
aconseguir segellar una magní-
fica actuació gràcies al primer pi-
lar de 8 amb folre i manilles de
la seva història.

L’actuació de la colla local va
ser extraordinària i cal afegir-la al
gran paper que també van fer les
colles convidades: Els Minyons de
Terrassa i Els Capgrossos de Ma-
rató. Al llarg de la jornada, les tres
colles van aconseguir sumar un
total de cinc castells de gamma
extra i cinc construccions bàsi-
ques de 9.

Els Borinots arribaven a la
seva diada després de firmar la tri-
pleta de 9 al Concurs de Castells
de Tarragona, on van acabar com
la millor colla de la ciutat de Bar-
celona a la classificació. Diumen-
ge el nivell no podia decaure i els
santsencs, a banda del seu primer
pilar de 8 amb folre i manilles, van
tornar a completar la tripleta de 9
(el 3 de 9 amb folre, el 2 de 9 amb

folre i manilles i el 4 de 9 amb fol-
re), la tercera de l’any. 

Especialment emotiu va ser el
moment que es va viure a la pla-
ça Bonet i Moixí quan va arribar
l’hora del pilar de 8 amb folre i ma-
nilles.  Amb el quint col·locat, la
plaça va fer un dels silencis més
grans que s’hi havien vist mai en
una diada castellera. Un cop el cas-
tell es va descarregar, l’eufòria es
va escampar entre un públic cons-
cient que acabava de viure una jor-
nada històrica.

El cap de colla dels Borinots,
Pau Camprovin, mostra a Línia

Sants la seva satisfacció per l’ac-
tuació i afirma que “estem orgu-
llosos de l’actuació i de portar
sempre els millors castells a la nos-
tra plaça”. Camprovin també ce-
lebra que “l’afició pels castells al
barri creix, la gent en va aprenent”
i destaca que diumenge a la Bonet
i Moixí “es va respirar un ambient
de plaça gran, com si fóssim en
una de les històriques”.

Per últim, el cap de colla dels
santsencs mostra la seva ambició
i assegura que el pròxim objectiu
és repetir la mateixa actuació d’a-
quí a dues setmanes a Vilafranca.

Els Borinots, en un moment de la seva actuació. Foto: Jaume Garcia

Els Borinots completen la millor
diada de la seva història

Redacció
SANTS

Jaume Sisa, en una imatge de promoció del disc. Foto: Francesca Llopis
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Associació de Comerciants

Creu Coberta

El passat dissabte 8 d'octubre, la Unió
Sociocultural Gitana d'Hostafrancs i
l'Associació de Comerciants Creu Co-
berta van inaugurar les Jornades Cul-
turals Gitanes d'Hostafrancs, que van
comptar amb la presència de la regi-
dora del Districte, Laura Pérez, i la co-
missionada de diversitat, Lola López,
entre altres autoritats.

Les activitats que es van organitzar
durant el cap de setmana volien mos-
trar d'una forma amable i integradora
tot el conjunt de costums de la comu-

nitat gitana. Es va inaugurar una ex-
posició en la qual es poden veure re-
trats inèdits de moltes famílies gitanes
d'Hostafrancs durant el segle XX i
també es va fer un concert coral, una
entrega de premis esportius, un con-
cert de rumba catalana i paradetes
d'alguns veïns de la comunitat gitana.

Valorem molt positivament
aquesta activitat que serveix per aju-
dar a la dignificació de la comunitat
gitana, que van ser els primers veïns
que van viure al nostre poble.

Les Jornades de Cultura Gitana
omplen el Meeting Point
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Associació de Comerciants

Creu Coberta

La setmana passada, el Meeting Point Creu Coberta
es va omplir d’activitats per difondre la cultura en di-
ferents àmbits. Com a Street Art, i a més de disposar
d’un espai singular a la ciutat on els murs s’omplen
d’art amb art urbà d’artistes vinguts de tot el món
(un espai que ja tenim gairebé ple) també iniciem
mostres d’art, que se celebraran el segon dissabte de
cada mes, amb els membres de l’Agrupació d’Artis-
tes Plàtics de Castelldefels. Entre els artistes que ex-

posen hi ha noms com Josep Pallarés, Antoni Bau-
tista, Mercedes Caramés, Pura Navarro, Corminiano
Marne, Pere Suñé, Rosa Rins i Ramón Montero.

D’altra banda, el grup de danses Dandiya in Bar-
celona va realitzar una activitat multitudinària el pas-
sat dia 15, en què ciutadans indis i catalans van
omplir el Meeting Point per ballar danses pròpies
d’aquest país, de forma molt vistosa, i amb vestuaris
molt coloristes que van cridar l’atenció de molts

veïns del barri. Un dels objectius del Meeting Point,
doncs, que és la interculturalitat, s’ha assolit com-
pletament en els darrers dies amb aquestes propostes.

Entitats i col·lectius, del barri i de fora, estan con-
vidats a realitzar activitats al Meeting Point i a fer ús
d’aquest espai singular de la nostra ciutat, que es
posa a disposició per a activitats obertes a tot el pú-
blic. Us hi esperem. Informeu-vos-en a l’Oficina de
turisme del Meeting Point.

El Meeting Point
s’omple de música i art

5 octubre 2016
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Un grup d’estudiants catalans participen
en un viatge cultural i educatiu a la Xina

El cantant i compositor Carlus One s’està prodi-
gant darrerament a Creu Coberta. Després de
participar al Sopar Medieval i en altres activitats
en què ens ha acompanyat, ens visitarà al Mee-
ting Point el pròxim divendres 21 d’octubre, en
què oferirà un concert de presentació de les seves
darreres peces, incloses al disc “Viajando en el
tiempo”. A més, Carlus One és un dels col·labo-
radors dels programes de Canal 25 TV.

El concert tindrà lloc el proper divendres 21, a
partir de les 21h del vespre., al Meeting Point (C/
Creu Coberta 26). Es tracta d’un concert d’en-
trada gratuïta, però podeu prendre un refresc per
un mòdic preu durant el concert.

Us hi esperem!

Carlus One
al Meeting Point

I no us perdeu el concert de la can-
tautora Mia Fuentes, el pròxim di-
vendres 28 al Meeting Point, en
què la cantautora d’Ulldecona ens
presenta de nou una selecció de les
seves millors peces. La cantant ca-
talana s’ha passat el 2016 de gira
per tot l’estat presentant l’àlbum
“Enredadera”. Aquesta artista de
talent ja s’ha posicionat com a una
de les artistes emergents del pop
fusió a nivell nacional.

Us esperem a tots en aquest re-
cital musical que serà a partir de
les 20:30h del vespre.

I el dia 28…
Mia Fuentes

Ara fa tres anys, i en col·laboració amb
el Col.legi Oficial de Doctors i Llicen-
ciats de Catalunya, que és l’”alma
mater” del projecte, 18 escoles catalanes
(d’entre elles nosaltres) i 18 de xineses
vam signar un acord de col·laboració
educativa. El producte d’aquest acord és
que alguns d’aquests centres han visitat
Catalunya en diversos intercanvis d’a-
lumnes i professors.

Enguany, el Col·legi de Llicenciats va

proposar als centres
escolars adherits un
viatge educatiu i cultu-
ral a la ciutat de Lis-
hui. Finalment hi van
anar 31 participants
d’entre els alumnes de
4t d’ESO i de 1r de
Batxillerat pertanyents
a 5 escoles: CIC, IPSI,
Fundació Llor, Frede-
ric Mistral i la nostra,
l’Escola Joan Pelegrí,

acompanyants per la De-
gana de Col·legi de Llicenciats Josefina
Cambra, la Directora Tècnica Agnès
Creus, la sots Directora del CIC Noemí
Espinàs i per mi mateixa, Mercè Velilla,
Directora de la Fundació Cultural Hos-
tafrancs.

La rebuda a la ciutat de Lishui va con-
vertir-se en un esdeveniment mediàtic im-
portant, ja que a l’acte d’inauguració hi
van assistir els tinents d’alcalde d’Afers
Exteriors i Educació de la regió de Zhe-

jiang, a la qual pertany la ciutat de Lishui
i la televisió nacional xinesa, CCTV, que
va fer un ampli reportatge de l’estada.

En aquest viatge els estudiants esta-
ven allotjats amb les famílies dels 31
alumnes xinesos amb els quals vam fer
l’intercanvi. Durant el dia ens havien or-
ganitzat diferents visites a escoles on vam
aprendre nocions d’escriptura i pintura
tradicional xinesa, ceràmica, tai-txi, arts
marcials, ping pong o bàdminton i també
vam tenir l’oportunitat de visitar alguns
paisatges i pobles tradicionals de la zona.
A mitja tarda, els nostres alumnes torna-
ven a les cases dels seus companys xine-
sos fins l’endemà.

Va ser un viatge fantàstic, on els
alumnes van tenir l’oportunitat de conèi-
xer i estimar la Xina i la seva gent d’una
manera directa i original, en estret con-
tacte amb la seva gent. Tant els estudiants
com les seves famílies i nosaltres, les
acompanyants adultes, no tenim més que
paraules d’agraïment per l’acollida i de-
dicació de totes les autoritats, les escoles

xineses i els seus professors i molt espe-
cialment de les famílies que van acollir
els nostres estudiants, als quals van oferir
una estada inoblidable.

L’any que ve, un grup d’estudiants xi-
nesos, molts dels quals van ser els amfi-
trions durant el nostre viatge, visitarà la
nostra ciutat, en un nou intercanvi que
de ben segur serà enriquidor.  

Com a representant, en aquest cas, de
l’Escola Joan Pelegrí i la Fundació Cul-
tural Hostafrancs, a la qual pertany, vull
agrair finalment al Col·legi de Llicen-
ciats, a Qimeng-Puente Xina, al conso-
lat de la Xina a Barcelona i al consolat de
Xangai l’oportunitat de participar en
aquest interessant projecte.

Mercè Velilla
Directora de l’Escola Joan Pelegrí

5 octubre 2016
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5 tardors amb tu
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Aquesta tardor el Poble Espanyol 
s’omple de terror i armadures

Els carrers i places del recinte de Mont-
juïc estaran molt plens aquesta tardor. El
diumenge 30 d’octubre el Poble es con-
vertirà en el lloc més terrorífic de Barce-
lona. D’11 a 17 hores celebrarem una de
les festes de Halloween més conegudes
de la ciutat. L’ocasió ideal per passar-ho
de por amb familiars i amics! 

Podreu fabricar les vostres pròpies car-
basses, participar en el ja clàssic concurs
de disfresses, jugar al “truco o trato” per
tot el recinte... I, si us hi atreviu, passeja-
reu pel túnel del terror! Però això no és
tot. També hi haurà castells inflables, llits
elàstics, jocs, maquillatge infantil, espai de
dibuix... i una gran batucada zombi!

I dels morts vivents passarem als ca-
vallers i mercenaris. Després de l’èxit de

la primera edició de la Fira Medieval, el
cap de setmana del 4 al 6 de novembre el
Poble Espanyol torna a viatjar a l’Edat
Mitjana. El mercat medieval, el campa-
ment amb exposició d’armadures i ar-
mament, una tètrica mostra de sistemes
de tortura i l’exhibició de falconeria
seran els protagonistes de la Fira junta-
ment amb tots els personatges de l’època.
Tampoc hi faltarà una llarga llista de pro-
postes pels més petits: tir amb arc, escola
de petits cavallers, roda de fira, cadires
voladores i espectacles diversos. 

Més informació i venda d’entrades
amb descompte al nou web del Poble!

www.poble-espanyol.com

5 octubre 2016

Aquesta tardor seguim celebrant el nostre 5è aniversari
regalant vals de compra en moda i complements!

Fins al 5 de novembre, tots els dijous, divendres i dis-
sabtes d’11 a 14 h i de 16 a 21 h, amagarem 4.500€ en
vals de 25€ entre les fulles que decoren el 5 gegant de la
plaça central.

A més, si et fas una foto amb el nostre 5, i la puges a
les teves xarxes socials (Facebook, Twitter o Instagram)
amb el hashtag #5otoñoscontigo entraràs en el sorteig
d’un val de 500€ per gastar en moda i complements!

A què esperes per participar?
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Els expertsdel barri opinen
L’AIGUA A LA DUTXA

L’aigua de les nostres aixetes és po-
table.

Malgrat això, sovint trobem que
l’aigua de la dutxa ens fa coïssor,
ens resseca o ens irrita la pell.

Això és degut bàsicament a l’efecte sobre la nostra
epidermis de dues substàncies que porta l’aigua.

• D’una banda el clor, que s’afegeix a la planta po-
tabilitzadora com oxidant per eliminar microbis i d’a-
questa manera protegir-nos de possibles malalties.
Aquesta capacitat oxidant, malauradament també
afecta a la nostra pell provocant efectes no desitjats.

• D’altra banda la calç, que en estar nosaltres en un
territori força calcari, ve dissolta a l’aigua. Aquest mi-
neral, quan l’aigua s’asseca, queda com un recobri-
ment sobre la pell, que comporta freqüents
problemes. I no sols sobre la pell (recordeu aquell
anunci de “rasca mamá”?). El carbonat de calci -el ma-
teix del marbre- provoca incrustacions indesitjables a
rentadores, rentavaixelles, i el podem veure en forma
de taques blanques a vaixella, coberteria, aixetes,
mampares de bany, etc.

Què hi podem fer? 

• Eliminar la capacitat oxidant del clor, és relativa-
ment senzill. Amb un petit filtre de dutxa de qualitat
que ens podem instal·lar nosaltres mateixos, ho tenim
resolt.

• Retirar la calç de l’aigua, és un xic més complicat
doncs necessitarem la instal·lació d’un descalcificador,
però qualsevol bona empresa de tractaments d’aigua
ens ho pot resoldre ràpidament. Això sí, requerirem
d’un mínim espai per col·locar l’equip i de l’assessora-
ment tècnic per escollir l’equip de baix consum més
adient a les nostres necessitats, evitant els típics
imants que es posaven per la calç, que en aquest cas
no ens serveixen de res. 

Jordi Lluís Huguet
Director Tècnic d’Aguapur

www.aguapur.com - 93 432 7209
Rector Triadó, 15 - 08014 BCN 

L'APP QUE ESTÀ 
REVOLUCIONANT EL BARRI

Les noves tecnologies ja són al
centre de la vida de barri. L’aplicació
instaurada al districte de Sants Mont-
juïc reactiva el petit comerç. Sants
Montjuïc reuneix tota la vida comer-

cial i sociocultural dels 9 barris diferents que formen part
del districte.

"Des que tinc l’App sempre sé quines ofertes tenen
les botigues i si necessito alguna cosa en concret ho
busco i sempre trobo la botiga on ho tenen. A més,
també m’assabento de quins esdeveniments hi ha al
barri.” Aquestes són les paraules d'una veïna de Sants
usuària de l'Aplicació.

Aquesta aplicació permet veure les botigues què
estan més a prop, amb els seus horaris i tot el que fan.
Cada dia hi ha noves ofertes i promocions que tenen els
comerços. Però aquesta App té també un gran avan-
tatge: les botigues sortegen tot tipus de regals, des de
Smartwatch, Sopars, Massatges i moltíssimes coses més.
Una iniciativa que augmenta encara més la visibilitat
dels comerços i que atrau nous clients.

També s'hi pot veure la vida de barri. Les entitats dels
districtes tenen un espai a on publicar les activitats que
organitzen i tot el que fan pel barri: les calçotades po-
pulars, curses solidàries, exposicions d'art, concerts...

Sants Montjuïc neix de la idea de tres joves germans
amb una motivació: crear una eina per incentivar el petit
comerç de barri tan ofegat per la crisi. L'objectiu és sim-
plificar l'accés a tota la informació comercial i cultural a
través d'una sola eina per qui viu, compra o visita el barri
i lluitar contra la competència de les grans superfícies.
Perquè en un barri hi trobem de tot i just al costat de
casa.

Laura Cervelló
Directora Comercial de Proxicomers

info@proxicomers.com

TOTHOM ÉS CONSUMIDOR

Com a Defensor del Client de la
Fundació Barcelona Comerç voldria re-
cordar els drets que tots tenim com a
consumidors/res ja que, com va dir
Kennedy, “tothom soms consumidors”.

El Codi de Consum que va ser
aprovat al Parlament de Catalunya el 2010 estableix els drets
bàsics de les persones consumidores: La protecció de la
salut i a la seguretat, la protecció dels interessos econòmics
i socials, la indemnització i reparació de danys, la protecció
jurídica, administrativa i tècnica, la informació, educació i
formació, la representació, consulta i participació i els drets
lingüístics.

El cert és que encara que cada vegada són més cone-
guts manca molt pot fer. De tots ells hi voldria avui destacar
un: el dret a la informació.

El cert és que cal anar pel camí que les persones consu-
midores tinguin cada vegada una informació més coherent
i acurada dels serveis que se’ls ofereix. Una informació veraç,
completa, clara, concisa i, sobretot, allunyada de la publici-
tat permet que puguem fer una decisió més propera al que
realment necessitem.

I per disposar d’aquesta informació és necessari el su-
port de tots els agents que intervenen: els moviments de
persones consumidores, els mitjans de comunicació i, molt
especialment, la professionalitat del comerciant que és la
persona que en realitat ens pot ajudar a fer una compra
conscient i responsable. Per això, des del defensor del client
busquem una major conscienciació de les parts i fer veure
que el consum, el comerç, és cosa -com a mínim- de dos, i
ambdós han  de sortir beneficiats.

Luís Álvarez
Defensor del Client de la Fundació Barcelona Comerç

defensorclient@eixosbcn.org

VEÏNS D’HOSTAFRANCS

Fa una setmana vam fer al Mee-
ting Point les Jornades del Poble
Gitano d’Hostafrancs. Nosaltres, els
gitanos, veïns d’Hostafrancs, tenim
les nostres diferències i les nostres
semblances amb qualsevol altre

veí. Som un veí més. Però el que és veritat és que ens
sentim comunitat, i ens sentim que formem part d’a-
quest tros de Barcelona, que és casa nostra. Des de fa
més de 200 anys. Els darrers anys, molts dels nostres
veïns estan patint la crisi. Hi ha moltes famílies que
demanen ajuda, suport, a Serveis Socials. No és nou,
però s’ha agreujat. Tenim problemes, com qualsevol
altra família, com l’atur. Tenim algun problema que
ens ve de lluny, com l’absentisme escolar, que hem re-
solt en gran part. I potser no tenim altres problemes
que sí que tenen altres veïns, com la gent gran sola;
en la nostra comunitat no deixem mai que els grans
estiguin sols.

Amb això us vull dir que tots junts fem el nostre
barri. Cadascú amb les seves il·lusions, cabòries i pro-
blemes. I que la millor forma de tenir cohesió, com
tant diuen que cal tenir, és que comencem parlant-
nos de tu a tu, i ajudant als veïns que tenim al costat
de casa, siguin paios, gitanos, o vinguin d’on vinguin, i
tinguin la cultura que tinguin. Perquè ajudant-nos,
compartint, tindrem uns barris molt millors.

Manel Jiménez
Associació Sociocultural Gitana d’Hostafrancs

LA DANZA ES UN ARTE
MARAVILLOSO

La danza es un arte maravilloso, en la
que nosotros mismos somos el mate-
rial, en el que conseguimos expresar
nuestros sentimientos y hacer hablar
al corazón a través de nuestro cuerpo.

Los beneficios de la danza en los
niños es muy valiosa para su desarrollo físico, mental y
emocional.les ayuda a desarrollar sus capacidades inte-
lectuales y sociales. Cultivan su creatividad y fortalecen
su autoestima. La danza les aporta unos beneficios que
duran toda la vida. 

La danza aumenta la flexibilidad, fuerza y resistencia.
Les ayuda a mejorar la postura, la circulación y a desarro-
llar buena coordinación. La práctica regular de la danza
también ayuda a tener buena salud cardiovascular. Entre
los beneficios hay  las destrezas sociales que los niños
adquieren, aprenden a cooperar y a trabajar en equipo.
Les ayuda a desarrollar la apreciación y sensibilidad hacia
las demás personas, aunque sean diferentes a ellos. Ade-
más aporta muchos beneficios para el desarrollo mental
e intelectual de los niños y tienden a ser más exitosos a
nivel académico 

Les ayuda a desarrollar su capacidad de concentra-
ción y disciplina, y a despertar su creatividad, y compar-
tirla con otras personas.  

Pero no solo es beneficiosa para los niños, también
para los adultos, la danza nos ayuda a disminuir el estrés
y aumentar el bienestar, mejora la salud y el espíritu gra-
cias a sus múltiples beneficios, a cualquier edad. Todo el
mundo puede beneficiarse con las clases de Danza cual-
quiera que sea su actitud, edad y estado físico. Su prác-
tica garantiza un cuerpo firme, una mente estable y un
espiritu en paz!

Gina Rigola
Directora del Certamen Internacional

de Dansa de Barcelona
http://www.certamenciutatdebarcelona.com/
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Hostafrancs | Nit de Tapes al mercat
El Mercat d’Hostafrancs va celebrar dissabte passat una Nit de Tapes, una activitat on

es va poder gaudir de productes del mercat i els millors vins gràcies a la col·laboració de
D.O Santa Caterina-Mercats amb DO. Per altra banda, el mercat va penjar abans-d’ahir

a les xarxes socials el vídeo que van enregistrar el passat dia 8 basat en Robin Hood.

Estudiants d’arquitectura de la
Universitat Politècnica (UPC)
van analitzar l’accessibilitat d’al-
guns comerços i equipaments
del passeig de la Zona Franca, al
barri de la Marina, el passat dia
11 d’octubre a la tarda. 

Aquesta iniciativa, que tam-
bé es va dur a terme a altres zo-
nes del barri com a Creu Co-
berta –on ja s’estan implemen-
tant millores als comerços–, vol
conèixer de primera mà la si-
tuació de l’accessibilitat als co-
merços del barri, analitzant el
seu estat i, en cas que es consi-
deri necessari, proposant mi-
llores per facilitar-ne l’accés.

Els estudiants van estar di-
rigits per la professora Sandra
Bestraten, i van haver de pas-
sejar pel barri simulant alguna
discapacitat, ja fos a sobre d’u-
na cadira de rodes o amb anti-
faços i bastó blanc.

Aquesta activitat, que porta
per nom Marina Sense Barreres
(MASBA) vol fer comprendre la
problemàtica que pateixen les
persones amb discapacitat a
l’hora d’accedir a les botigues o
a alguns equipaments, una ac-
ció a la qual no es dóna gens
d’importància quan no s’expe-
rimenta cap discapacitat. 

Després d’aquesta anàlisi
exhaustiva, el grup de feina pre-
sentarà, en un acte públic i
obert a la ciutadania del barri,
una proposta tècnica sobre qui-
nes són les millores viables d’ac-
cessibilitat que es poden imple-
mentar als comerços i les me-
sures que han d’ajudar a sensi-
bilitzar la ciutadania. 

Un moment poc abans de l’inici de la ruta. Foto: UPC

Analitzen l’accessibilitat a les
botigues del barri de la Marina

Redacció
LA MARINA

Creu Coberta homenatja
la comunitat gitana

MOSTRA4La història de la co-
munitat gitana a Catalunya ve de
molt lluny –més del que alguns
s’imaginen–. Per tal de posar-la
en valor, l’associació de comer-
ciants de Creu Coberta va inau-
gurar el passat dissabte dia 8, de
la mà de la Unió Sociocultural
Gitana d’Hostafrancs, les Jor-
nades Culturals Gitanes del ba-
rri. Durant tot aquell cap de
setmana, el Meeting Point va

mostrar les activitats que realit-
za la comunitat gitana al barri i
a la ciutat. 

Entre altres, es va inaugurar
una exposició en la qual es poden
veure retrats inèdits de moltes
famílies gitanes d’Hostafrancs.
També va tenir lloc un concert
coral, una entrega de premis
esportius, un concert de rumba
catalana i algunes paradetes de
veïns de la comunitat gitana. 

Sants-Les Corts prepara la
seva primera mostra ecològica
FIRA4Els jardins de Can Man-
tega serà l’escenari aquest dis-
sabte de la primera Mostra de
comerç i serveis ecològics i sa-
ludables, Naturalment-Eix, de
l’Eix Sants-Les Corts.

Durant tot el dia hi haurà
una mostra de productes ecolò-
gics i tallers per aconsellar els vi-
sitants sobre els millors hàbits
per tal de mantenir la salut. 

La idea de la fira, asseguren
des de l’associació organitza-

dora, és que sigui “un referent”,
de la mateixa manera que ho
són les seves mostres de co-
merç al carrer. 

La jornada arrencarà a dos
quarts d’11 del matí amb una xe-
rrada sobre estrès. A partir d’a-
quí també se celebraran tallers
i demostracions diverses, com
ara una d’elaboració de paté o
com fer un petit hort ecològic. 

També es vendran fruita,
verdures, flors i aliments. 
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Cal consens amb el comerç
» La Fundació lamenta que el consistori no tingués en
compte l’opinió dels botiguers per fer el Dia sense cotxes

EDITORIAL/ Les dues últimes setmanes han
estat, per utilitzar un eufemisme, dinàmiques
pel que fa a iniciatives de diferents adminis-
tracions que han afectat el comerç. La pri-
mera va ser el 22 de desembre en el Dia
Sense Cotxes, quan es van tancar 58 carrers a
la ciutat. Des de la Fundació Barcelona Co-
merç estem d’acord amb les altres entitats
que van publicar un comunicat dient que si
bé és positiu per a Barcelona començar a virar
cap a un model més sensible amb el medi
ambient, també és cert que abans de tancar
els carrers s’hauria de posar a disposició eines
i espais alternatius on deixar els vehicles.

A part d’això, en el comunicat també es
va deixar clara la posició del comerç sobre el
fet que el Dia Sense Cotxes se celebrés en un
dia laboral: l’any passat es va celebrar en un

de festiu i les afectacions van ser menors. A
més, el fet que a diferents carrers es tan-
quessin en horaris diferents també va com-
plicar la mobilitat. L’objectiu del document
és mostrar al consistori que tot i que estem
d’acord en la disminució de l’emissió de
gasos contaminants, s’hauria d’haver tingut
en compte l’opinió dels representants del co-
merç i la restauració, i s’hauria d’haver fet
amb antelació per tal d’obtenir més infor-
mació sobre la jornada i dels carrers afectats.

El segon tema que va provocar la nostra
reacció immediata va ser l’anunci, per part de
la Generalitat, de la publicació de l’avantpro-
jecte de Llei del Comerç catalana. En cap mo-
ment el text es va consensuar amb els
botiguers, si bé és cert que se’ns va informar
sobre les línies mestres de l’avantprojecte du-

rant la presentació de la Junta, i que, un cop
publicada la notícia, es va demanar l’avant-
projecte a la Generalitat per tal de llegir-lo i
donar l’opinió, però el text no ens ha arribat. 

Un dels temes més delicats és la liberalit-
zació dels períodes de Rebaixes, no limitant-
les a dos moments a l’any. A diferents mitjans
es deia que aquesta era una postura com-
partida pel comerç, cosa que no és certa: res-
pectem l’argument sobre l’augment de tràfic
en els comerços d’afluència massiva si s’ex-
pandeix el període de Rebaixes a més de dos
cops, però pel comerç de proximitat, que no
té la capacitat de reduir preus en més oca-
sions que les citades, aquesta implementa-
ció pot ser perjudicial, ja que reforçaria la
tendència a desviar els clients cap a superfí-
cies amb més capacitat de reduir preus que

el comerciant de proximitat, empitjorant la
ja complicada situació d’aquests negocis.

Des de la Fundació, conscients que no
podem oposar-nos a la normativa i compro-
metent-nos a seguir-la, proposem que el
terme “Rebaixes” es dissociï de qualsevol altre
període que els productes es venguin sota
descomptes especials utilitzant, en aquests
casos, paraules com “Promoció”, “Des-
compte”, “Preu especial”, ja que considerem
que la càrrega psicològica implícita en el mot
“Rebaixes” ajuda al petit comerç a tenir pics
de vendes en dos períodes de l'any, vitals per
nosaltres. Una depreciació del terme  podria
reduir encara més les possibilitats de creixe-
ment i desenvolupament del nostre model
de comerç. Un cop rebem l’avantprojecte
farem més comentaris al respecte. 

» Pel que fa a l’anunci de la nova llei de comerç, 
l’entitat reitera que s’ha de fer valdre el terme ‘Rebaixes’

L’Entrevista pàg 19
J. C. Molinero (Mossos): “La percepció
de seguretat ha millorat gràcies a la 
complicitat ciutadana i del comerç”

Dinamització pàg 18
El cicle BCN Moda al carrer
reprèn la seva activitat aquest
mes amb quatre desfilades
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Parlem de comerç

El cicle de passarel·les urbanes BCN Moda al Carrer reprèn la seva activitat aquesta tardor 
amb quatre desfilades a Cor d’Horta i Mercat, l’Eix Maragall, l’Eix Sant Andreu i Coreixample

La moda torna al carrer

PROPOSTES/Què volem que sigui Barcelona? Quin mo-
del de ciutat volem? Aquesta és la pregunta que ens hau-
ríem de fer tots, tant els ciutadans com els polítics que
governen la nostra ciutat. Quan tinguem la resposta, po-
drem definir Barcelona.

Des de Coreixample creiem que hauríem de cons-
truir d’una forma lògica i coherent,  i visualitzar-ho  d’u-
na forma global, per a després, treballar les petites ac-
tuacions, tal com marquen les normes d’aprenentatge:
“de les coses grans a les coses petites”.

Què volem dir amb això? Si volem reduir el transit
que ocasiona problemes de salut per la contaminació
i el soroll,  podríem  crear una zona d’aparcaments a les
rodalies de Barcelona que fos ben comunicat amb el cen-
tre de la ciutat i les serves arteries. I si volem que la gent
hi arribi ens fa falta un bon servei de trens de rodalies,
que a més són ideals perquè ens deixen al centre de Bar-
celona. De què serveix crear superilles i zones pacificades
per treure cotxes de la ciutat si no resolem el problema
principal? Les superilles és un pensament en petit, que
seria el mateix que posar-hi un pedaç.

Posem un exemple en el cos humà. Si tenim un pro-

blema cardíac, aquest problema se’ns traslladarà al cos.
La solució no és resoldre els problemes del cos, sinó el car-
díac. Actuar sobre la causa i no sobre les conseqüències. 

Hi ha molta gent que ha hagut de marxar de la ciu-
tat a causa de l’augment dels preus de l’habitatge. Bar-
celona no és una ciutat dormitori, és una ciutat de ne-
goci, de treball, d’estudis, és una ciutat viva i és un cen-
tre neuràlgic dins del territori. Però molta d’aquesta gent
continua treballant aquí, amb el que ha empitjorat el pro-
blema de la mobilitat. Una persona pot trigar 45 minuts
a desplaçar-se de casa a la feina en cotxe. En transport
públic, segons el dia, pot arribar a ser el doble, restant
temps de la família, l’oci o el descans. Això és incoherent.

Pensar d’allò gran a allò petit seria pensar en un mi-
llor pla d’habitatge destinat a les persones que hi resi-
deixen, ja que al final, els que sembla que troben pisos
sense problemes són els turistes. Què volem per a la ciu-
tat, una ciutat de gent que hi viu o de gent que hi ve?

Tota aquesta gent que ha marxat de la ciutat, on fa
ara les seves compres? Doncs a les  grans superfícies, ja
que hi tenen més fàcil accés per la seva ubicació i tenen
resolt el tema del de l’aparcament. Què aporta una gran

superfície? Un augment de metres quadrats comercials
concentrats en una mateixa ubicació. I el fet que hi hagi
aquest nou espai augmenta la varietat de productes o
són sempre els mateixos operadors, que es veuen obli-
gats a ser també aquí, reduint la diferenciació i no donant
opció perquè s’hi pugui establir un comerç local, que mai
pot assumir els costos que representa un espai així.

Per nodrir-se  de personal qualificat, la gran super-
fície utilitza personal format als comerços de proximitat,
per tant, cada obertura significa una ferida en el talent
de les botigues de la ciutat, que han de tornar a formar
personal, amb el temps i el cost que representa.

Xavier Llobet, president de Cor Eixample

Què volem que sigui Barcelona?
Cal visualitzar-ho de forma global

DINAMITZACIÓ/ La tardor torna a ser
aquí i, amb ella, la possibilitat de veure
les noves tendències de moda que ofe-
reixen diferents eixos comercials de la
ciutat. Enguany hi ha canvis a les passa-
rel·les: per primer cop, cada eix comer-
cial personalitza la seva com més li
agradi i l’adapten al seu entorn. 

En concret, dos eixos comercials es
desmarquen amb espectacles comple-
tament diferents: l’Eix Sant Antoni ba-
sarà la seva passarel·la en musicals i a
més inclourà balls tradicionals xinesos i
hindús, mostrant així la capacitat d’inte-
gració del comerç de la ciutat. A l’altra
banda de la Gran Via, Coreixample inspi-
rarà la seva passarel·la en un conte i la
desfilada estarà basada en una història
molt vinculada al barri. Els altres dos

eixos comercials, Cor d’Horta i Mercat i
Eix Maragall han optat per una passa-
rel·la més tradicional però no per això
menys original, amb la presentació de
les millors ofertes de les seves botigues.

Però són més els detalls que diferen-
ciaran aquestes passarel·les de les ante-
riors: la infraestructura canvia, fent
possible la visualització dels i les models
des de tots els angles del carrer; milloren
la il·luminació, el so i el vídeo amb cà-
meres estàtiques que mostraran tot el
que s’està duent a terme sobre la passa-
rel·la en tot moment. 

A més enguany també s’aposta pel
talent jove: el primer passi de totes les
passarel·les el realitzaran models que
estan estudiant en escoles de moda i
joves dissenyadors emergents que tin-

dran en les passarel·les dels nostres eixos
una plataforma per a poder mostrar les
seves creacions davant un públic entre-
gat i de casa. 

La primera cita la tenim el dia 1 d’Oc-

tubre a Cor d’Horta i Mercat; la seguei-
xen l’Eix Maragall, el 15 d’Octubre; Sant
Antoni, el 21 d’Octubre i Coreixample el
dia 27. Totes a partir de les 20.30 del ves-
pre. Us hi esperem a tots!
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ENTREVISTA/ Fill de botiguers, el comissari
Joan Carles Molinero, cap de regió dels Mos-
sos d’Esquadra a Barcelona, té un coneixe-
ment profund de la realitat social i comercial
de la nostra ciutat i, a més, és d’aquelles per-
sones que et fan sentir còmode i amb les
quals es percep que la millora i el canvi són
possibles.

Es van assolir els objectius del programa
Grèvol l’any passat?
La passada campanya de Grèvol va ser molt
positiva per diferents aspectes. Un és per l’aug-
ment de la col·laboració del teixit associatiu
de la ciutat. Això ens satisfà i ajuda  perquè
els resultats hagin estat bons. Vam tancar la
campanya a mitjans de gener amb un des-
cens dels fets delictius durant Nadal, per tant,
els objectius es van assolir amb 300 fets de-
lictius menys, un resultat satisfactori.

Hi haurà canvis enguany al dispositiu?
El Grèvol és el mateix a tot Catalunya. Cada
any intentem millorar les coses, per exemple
fa 3 anys vam ampliar el termini, a petició del
teixit comercial de Barcelona, agafant una part
de la campanya de Rebaixes. Una altra de les
innovacions és la incorporació, fa un parell
d’anys, dels gremis i tipus de comerç “nou-
vinguts”, tal com els anomenem, al procés de
Grèvol. Aquest any encara estem determinant
quin tipus de comerç es podria incorporar. So-
bre la taula hi ha les botigues de “Tot a 1 euro”. 

Ha dit que el període del Grèvol es va am-
pliar fins a la primera part de les Rebaixes.
Per què no s’amplia a la totalitat?
Des de la prefectura de la policia, màxim or-
dre de gestió dels Mossos d’Esquadra, ens arri-
ba el criteri d’aplicació de qualsevol disposi-
tiu. Aquest criteri, pel Grèvol, arriba des del pe-
ríode de Reis fins al següent cap de setma-
na de Rebaixes, quan tanquem la compta-
bilització per analitzar-ne els resultats. Això no
vol dir que durant les setmanes següents no
hi hagi seguretat a les botigues, sinó que els
fets que hi puguin passar no entren en la va-
loració final del dispositiu. 

L’any passat hi havia un nivell d’alerta 4 d’a-
menaça terrorista a Catalunya. Ha canviat
aquesta situació?
No, la situació és la mateixa, tant a Catalun-
ya com a la resta de l’Estat espanyol. Tant en

el període Grèvol de l’any passat i en el
d’enguany. Això implica que si els punts de
potencials d’amenaça terrorista coincideixen
amb un eix o centres comercials executem
el dispositiu del programa antiterrorista que,
evidentment, durant alguns períodes de
l’any coincideix amb el Grèvol.

Cada any el dispositiu s’adapta a les noves
característiques del comerç. Quins canvis
hi heu percebut? Hi ha nous delictes?
Hem percebut cada cop més implicació del
comerç, amb la utilització de les noves tec-
nologies de la informació. I també hem de-
tectat, aquest any, una nova tendència que
creiem que pot anar a més, que són els ro-
batoris a clients mentre compren dins les bo-
tigues. Volem posar-hi fre abans que es dis-
pari. Per tant, ens posarem a treballar amb vo-
saltres a partir de setembre perquè això no
vagi a més. Demanarem un grau d’implica-
ció més per garantir la seguretat amb la com-
plicitat del teixit associatiu i comercial.

Parlava també sobre com canvia l’aplica-
ció del dispositiu a diferents zones i cita-
va els eixos més turístics. Però hi ha més
zones a la ciutat. Com s’adapta el Grèvol
a les diferents realitats comercials?
Els Mossos tractem la ciutat com un “tot igual”.
Cada districte té una comissaria de Mossos
que rep les mateixes instruccions. El Grèvol
es desplega d’igual manera a tota la ciutat. Evi-
dentment, el districte que més zones co-
mercials té (rebrà) més suport d’actius. Quan
reunim als representants del teixit comercial,
ve tothom, sense distinció. A més, tenim un
pla de supervisió perquè el Grèvol es com-

pleixi tal com estableix el cos i que té dos ni-
vells: un des de la mateixa comissaria de dis-
tricte, i l’altre a escala regional. Els màxims re-
presentants del cos visitem les zones per veu-
re si s’ha complert amb l’aplicació del dis-
positiu en la ciutat en la seva totalitat.

Creu que la percepció de seguretat a Bar-
celona ha millorat? Tant a nivell turístic com
a nivell autòcton?
En l’àmbit turístic la satisfacció és molt alta.
Malgrat que sempre hi hagi fets, diuen que
comparada amb altres ciutats europees Bar-
celona és segura, perquè els delictes són molt
lleus (el 87% dels fets delictius són furts) i per-
què la resposta policial és molt ràpida i hi ha
traductors a quasi totes les comissaries. A ni-
vell autòcton, en visitar els comerços, creiem
que és bo, que la percepció de seguretat és
alta. Les dades des del 2010 ens porten cap
aquí, amb un descens anual dels robatoris
amb força i violència als establiments, que era
objectiu prioritari aleshores. S’està fent mol-
ta feina, i gran part del mèrit és de la com-
plicitat entre comerciants i forces de seguretat.
Una gran mostra d’això són les detencions in
fragati, penseu que de cada 10 detencions,
entre cinc i sis es fan mentre s’està produint
el fet delictiu. Seguirem treballant.  

Creu que aquesta col·laboració es podria
millorar?
Sempre hi ha marge. Que el comerç ens de-
mani, i allà on puguem arribar, arribarem.
Qualsevol petició o projecte sempre el tre-
ballem i es demostra en l’evolució del Grèvol.
Hi ha un llarg camí a recórrer de la mà del gran
potencial que té el nostre comerç a la ciutat.
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Quin tipus de suport donarà el
Defensor del Client a la botiga
i quin procés se seguirà?
El compromís que des del De-
fensor del Client tenim és que
s’enviarà un justificant de recep-
ció a la persona reclamant i al ma-
teix establiment abans que pas-
sin tres dies, per demostrar que la
petició no ha estat ignorada, tin-
gui o no tingui raó el comerç. 

En un termini de set dies, un
cop estudiada la documentació,
es parlarà amb el comerç per tal
que faciliti la seva versió dels fets
en cas que no ho hagi fet encara
i se sol·licitarà els aclariments ne-
cessaris per tal de conèixer a fons
la situació. Si cal, també es reco-
rrerà a la informació proporcio-
nada per terceres persones. 

Finalment, es procedirà a dic-
tar una resolució que s’enviarà a
les parts. L’establiment estarà
obligat a acomplir aquesta reso-
lució, mentre que la persona con-
sumidora, si no hi està d’acord, po-
drà acudir a la OMIC (Oficina Mu-
nicipal d’Informació al Consumi-
dor) de l’Ajuntament o a l’Agèn-
cia Catalana del Consum. 

Per tant el comerciant pot
triar entre respondre ell mateix a
la reclamació del client o, per tal
de demostrar independència i
voluntat d’imparcialitat, fer-ho
mitjançant el Defensor del Client. 

Fins al moment, des del de-
partament del Defensor del client
s’han gestionat 50 casos –30 d’un
mateix establiment però a 30
clients diferents– i s’han resolt tots
de manera pacífica i amb l’ac-
ceptació d’ambdues parts. Se se-
guirà facilitant el contacte i l’en-
tesa entre consumidor i establi-
ment i informant sobre els dife-
rents drets i deures dels diferents
actors implicats. 

Per contactar amb el Defensor
del client: defensorclient@ei-
xosbcn.org.

“La percepció de seguretat ha millorat
per la complicitat ciutadana i del comerç”

Joan Carles Molinero / Cap dels Mossos de la Regió Policial de Barcelona

Una reunió entre Molinero i la junta de la Fundació el passat mes de maig

El Defensor 
del Client
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L’arribada del cotxe elèctric va
suposar un canvi de paradigma en
la indústria del motor. Però ara pot
ajudar a fer un pas més enllà en el
camp de la sostenibilitat, ja que és
un dels elements centrals de l’a-
nomenada e-Casa o llar eficient
endollada al vehicle elèctric. 

Es tracta d’una innovació pio-
nera en l’àmbit europeu promogu-
da per l’Institut Català d’Energia
(ICAEN), que depèn de la Generali-
tat, amb la col·laboració de Pana-
sonic, SUD, el Clúster d’Eficiència
Energètica de Catalunya (CEEC),
Nissan i Ampere que recrea un ha-
bitatge autosuficient –energètica-
ment parlant–que fa servir el vehi-
cle elèctric com una font d’alimen-
tació. L’e-Casa, a més, té equips per
generar energia solar, consta d’un es-
pai que simula una casa amb tots els
seus electrodomèstics i ofereix un
punt de ‘connexió intel·ligent’ per al
cotxe elèctric. 

D’aquesta manera, l’automò-
bil deixa de ser només un mitjà de
transport i esdevé també un ele-
ment capaç de subministrar ener-
gia a la xarxa domèstica per a l’ús
dels seus habitants, ja que el fet de
tenir-lo connectat a la casa fa
que no només rebi energia, sinó

que també la pugui subministrar
en cas que de necessitat. Amb tot,
es tracta de demostrar que l’e-
nergia pot ser bidireccional i abas-
tir unes bateries amb una càrrega
que pot anar de la casa al cotxe i
del cotxe a la casa.

Els interessats a conèixer de
primera mà aquesta innovació
tècnica la van poder visitar a la Fira
Rehabilita, que es va celebrar els
dies 8 i 9 al passeig Lluís Com-
panys. L’activitat es va dinamitzar

amb recreacions d’actors, els quals
mostraven, mitjançant la inter-
pretació d’escenes quotidianes,
com funciona aquest habitatge.

OBERTA A TOTHOM
La Fira de la Rehabilitació és una
mostra popular amb empreses
que ofereix un ampli ventall d’in-
formacions per als ciutadans, amb
l’objectiu d’explicar-los com po-
den rehabilitar casa seva per fer-
la més confortable i eficient ener-
gèticament. Un esforç que a la llar-

ga genera un estalvi econòmic im-
portant.

El format de la fira, que està
oberta a la participació de 
tothom, és el d’una gran festa
popular orientada a la ciutadania,
en la qual, d’una manera lúdica, es
fa pedagogia sobre com avançar
cap a una casa eficient, cosa que,
de retruc, té beneficis en l’espai
públic de les ciutats. 

ASSESSORAMENT
En els diferents estands que s’hi
van instal·lar els visitants podien
trobar fabricants, distribuïdors i
empreses especialitzades en, no
només l’eficiència energètica, sinó
també en àmbits com la rehabili-
tació d’estructures, façanes i co-
bertes, el tractament d’humitats
o millores d’accessibilitat, entre al-
tres. Aquestes consultes es podien
fer en un espai obert on es feia
l’assessorament pertinent tant
als professionals com a les famílies.

Les activitats i tallers que abor-
daven els beneficis de la rehabili-
tació en la millora de la qualitat de
vida es van fer en un ‘Village’ que
es va instal·lar durant la fira. 

Tot plegat, petites accions que
serveixen per conscienciar la ciu-
tadania i les empreses i que poden
permetre avançar cap a un model
de vida més sostenible. En aquest
sentit, l’e-Casa serà un dels prin-
cipals atractius de la fira.

La casa del futur
» Presenten l’e-Casa, una llar energèticament autosuficient connectada a un vehicle elèctric

» Aquesta innovació es va poder visitar a la Fira Rehabilita del passeig Lluís Companys

Redacció
BARCELONA

Una imatge virtual del concepte de l’e-Casa, amb el vehicle elèctric i els generadors d’energies renovables. Foto: Generalitat

ESTALVI4L’adveniment de l’e-
Casa pot marcar un abans i un des-
prés en l’àmbit de la sostenibilitat.
No només perquè pot generar
energia de manera autosuficient,
sinó perquè també pot servir com
a impuls del cotxe elèctric, el qual té
beneficis directes en el medi am-
bient, ja que es redueixen les emis-
sions de CO2. En aquest sentit, fer
servir el cotxe elèctric també ajuda
a reduir la dependència energètica
actual dels derivats del petroli i es
dóna suport i consolida un sector in-
dustrial que aposta per la innovació.

Uns beneficis, tanmateix, que no

es queden en l’aspecte mediam-
biental, ja que la mobilitat elèctrica
també permet l’estalvi econòmic. En
concret, l’impost de matriculació
d’aquests vehicles és gratuït i tam-
poc paguen els peatges de les au-
topistes de la Generalitat –ecoviaT–,
entre altres. Per altra banda, i en el
marc de l’e-Casa, un automòbil elèc-
tric afavoreix l’autoconsum, en estar
connectat a una casa que genera
energia per si sola amb fonts d’e-
nergia renovable. 

Per tot plegat, la mobilitat elèc-
trica és la clau per dur a terme la tran-
sició cap a un model energètic net.

Més enllà de la sostenibilitat

“És un projecte pioner

a Europa i promogut

a Catalunya”

Comerç en Línia
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AGENDA    UINZENALQ
DIVENDRES 28 D’OCTUBRE
18:00 El DJ i productor alemany Michael Mayer

serà el gran protagonista d’una nova nit de
música a l’Apolo. També hi haurà l’actuació
de DJ Fra. / Sala Apolo.

DISSABTE 22 D’OCTUBRE
10:30 En el marc del taller Rutes per les mun-

tanyes de Barcelona, aquest dissabte serà el
torn del camí de l'Esparver i el Castell de Port
de Montjuïc. / Centre Cívic Cotxeres de Sants.

DIMECRES 26 D’OCTUBRE
19:30 Nova sessió del taller Capoeira, que co-

ordina el professor Marcelo Araújo i en el qual
es pot aprendre aquesta dansa tradicional. /
Centre Cívic Casinet d’Hostafrancs.

FINS AL 4 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda SEAT: 60 anys de lluita obrera és el

nom d’una mostra amb fotografies de  Català
Roca, Pando, Plasencia i Campañá que repassa
les sis dècades de la planta que la compan-
yia té a la Zona Franca. / Seu del Districte.

A PARTIR DEL 29 D’OCTUBRE
Tot el dia Fi de partida: Duchamp, els escacas i

les avantguardes és el títol d’aquesta expo-
sició que presenta els escacs com un leitmo-
tiv que permet entendrei explicar l’art mo-
dern. / Fundació Joan Miró.

DIVENDRES 21 D’OCTUBRE
18:00 En el marc del 7è Festival de Narració Oral,

la narradora Coralia Rodríguez s’encarrega-
rà de la sessió Viaje al país del sol. Activitat gra-
tuïta. / Cetre Cívic El Sortidor.

DIMARTS 25 D’OCTUBRE
17:30 Magnolia Martínez serà l’encarregada d’a-

questa nova sessió de Contacontes en anglès,
una activitat per als més menuts que orga-
nitzen els Borinots. / Castellers de Sants.

DIUMENGE 23 D’OCTUBRE
12:30 Partit de bàsquet masculí corresponent

a la quarta jornada de la Lliga EBA entre el
JAC Sants i el CB El Olivar de Saragossa. / Po-
liesportiu Espanya Industrial.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Aquest cap de setmana els personat-
ges del Club Super 3 tornen a venir al
districte per celebrar com cal la Festa
dels Súpers. / Anella Olímpica i Esta-
di Lluís Companys.

L’Anella Olímpica torna a ser
l’escenari de la Festa dels Súpers

22 i 23 d’octubre

Comencem a escalfar motors per a la cas-
tanyada. El Mercat de la Marina ha pre-
parat el primer concurs de panellets per
a nens i adults. Cal inscripció prèvia. /
Mercat de la Marina.

Tot a punt per al primer
Concurs de panellets
Ds. 22 d’octubre a les 11:30

La UE Sants de Tito Lossio
rep la visita del CF Mollet
Dg. 30 d’octubre a les 12:15

Música, atraccions i molta cervesa. L’Ok-
toberfest, la popular celebració que es
fa a la tardor a Munic, també s’ha con-
vertit en un clàssic del calendari al dis-
tricte. / Fira Barcelona.

El districte torna a gaudir
d’una nova Oktoberfest

Fins al 23 d’octubre

Partit corresponent a la novena jornada
del grup 1 de Primera catalana entre
la UE Sants i el CF Mollet UE. / Camp
de l’Energia.

El JAC perd a Menorca i
encara no ha sumat cap punt
BÀSQUET4Inici complicat. El
nou JAC de Roger Grimau en-
cara no acaba d’arrencar i diu-
menge passat va perdre el tercer
partit del curs a Ses Canaletes
contra el Menorca (64-56).

El desencert en la selecció de
llançament va condemnar el JAC,
que només a l’últim quart va po-
der anotar més de 13 punts (en
van ser 17). Tot i això, els liles van
presentar uns pobres percentatges

en els tirs de camp (35% de dos
punts i 25% des de la línia de tres)
i només l’encert des de la línia d’un
punt va mantenir les opcions del
JAC contra els balears.

L’equip vol començar a su-
mar punts per agafar confiança
i la primera oportunitat que tin-
dran per fer-ho serà diumenge al
migdia, quan l’altre equip que
encara no ha guanyat, El Olivar,
visitarà l’Espanya Industrial.

Un Sants desconegut encaixa
cinc gols contra el Martinenc
FUTBOL4Jornada per oblidar.
El Sants va encaixar una mane-
ta diumenge passat al derbi con-
tra el Martinenc (1-5) i després
d’aquesta segona derrota con-
secutiva l’equip cau fins a la si-
sena plaça, a vuit punts de
l’Horta però només a dos de la
zona de play-off d’ascens.

El partit, però, no es va de-
cantar a favor dels vermells fins al
segon temps. Els visitants van
començar guanyant amb un gol

d’Estrada al minut 5, però Gerard
va empatar dos minuts després.

A partir del minut 60, però, el
matx va canviar i gairebé cada cop
que el Martinenc s’apropava a la
porteria de Morgade marcava.
Quiles per partida doble, Antolí-
nez i Lozano van ser els autors de
la resta de gols dels visitants.

Els de Tito Lossio buscaran
frenar la seva mala ratxa dissab-
te a les 7 de la tarda, quan visita-
ran el camp del CD Masnou.

No va poder ser. Malgrat millorar
significativament el resultat que
van aconseguir l’any passat, els
atletes del districte es van quedar
a les portes del podi i van acabar
quarts amb 6.650 punts en la
cinquena edició d’aquesta cursa,
que es va celebrar diumenge pas-
sat per diferents punts de Ciutat
Vella. Per primer cop en els cinc
anys de Correbarri, la victòria no
va ser per a Sant Martí (que va aca-
bar segon), sinó per a Sant Andreu. 

El viladecanenc Carles Casti-
llejo (que corria per Nou Barris) es
va convertir en el primer atleta a
revalidar títol després de la seva
victòria de l’any passat. El veterà
atleta va aturar el cronòmetre en
31 minuts i 22 segons mentre
que la victòria en categoria feme-
nina individual va ser per a Anna
Godoy, triatleta d’Horta-Guinar-
dó, que va finalitzar els 10 quilò-
metres en 38 minuts i 11 segons.

Pel que fa al rendiment indi-
vidual dels atletes del districte,
José David Ruiz va ser el primer
a travessar la meta. El corredor
va completar el recorregut en 34
minuts, una marca excel·lent i
només dos minuts i mig superior
a la del vencedor individual.
Aquesta marca li va servir per ser
el dotzè classificat a la general. El
podi santsenc a la categoria mas-
culina el van completar Àlex
Núñez (va creuar la meta 13 se-

gons més tard) mentre que el ter-
cer va ser Joel Valldosera.

Elisabet Martín va ser la sant-
senca més veloç en completar els
10 quilòmetres i la cinquena a la
general amb el seu temps de 40
minuts i 17 segons. Les dues
atletes que la van acompanyar al
podi del districte van ser Noemí
Reyes (que va aturar el cronò-
metre en 45 minuts i 27 segons)
i Leticia Pérez, amb un temps de
46 minuts i 26 segons.

Els atletes santsencs van millorar respecte anys anteriors. Foto: Correbarri

El districte es queda a les portes
de pujar al podi del Correbarri

Redacció
SANTS-MONTJUÏC

Esports Equipament | El districte rebrà la cessió dels terrenys de Magòria
El Districte rebrà la cessió d’uns 15.000 metres quadrats dels antics terrenys del camp de futbol
de Magòria, segons ha avançat El3.cat. A l’espai, que és propietat de la Secretaria d’Esports del

Govern, s’hi ha construit un CAP, però de moment el projecte de l’equipament esportiu està aturat
i per això serà el Districte qui gestionarà els usos d’aquest espai, que seran de caire social.
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